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Zusammenfassung 
Viele Frauen sind in doppelter Weise von den aktuellen Umstrukturierungen des Arbeitsmarktes 
betroffen, weil die bundesrepublikanische Arbeitsmarkt- und Sozialpolitik sie verstärkt in die 
Rolle der Zuverdienerin drängt und ihnen das Recht auf eigenständige Existenzsicherung 
abspricht. Menschen, die in einer „Bedarfsgemeinschaft“ leben, haben nach ALG II keinen von 
ihren MitbewohnerInnen unabhängigen Anspruch auf Leistungen. Erst wenn das (gemeinsame) 
Einkommen nicht ausreicht, wird staatlich „mitfinanziert“. Betroffen sind vor allem Frauen, die 
in Abhängigkeit vom Partner geraten. Bereits die Propagierung und staatliche Finanzierung von 
„Mini-Jobs“ und die Einführung der Arbeitsgelegenheiten hat auf Frauenarbeitsplätze negative 
Auswirkungen; sie sind es mehrheitlich, die in prekäre Arbeitsverhältnisse gedrängt werden. 
 
Abstract: Better a low-paid job than no job? Hartz IV and its effects on women's 
employment 
The current restructuring of the labour market has a twofold impact on many women. Firstly, the 
Federal Republic’s labour market and social policies force them into the role of the additional 
earner. Secondly, these policies abnegate women’s rights to a self-contained assurance of 
livelihood. People who cohabit or who live in a “requirement community” have, according to 
ALG II, no individual claim to benefits isolated from those of their cohabitants. Such people will 
not receive any finances from the government if the combined household’s income is deemed 
“sufficient”. It is mainly women who are affected by these regulations; as a result, they become 
dependent on their partners. Even now the propagation and government financing of “mini-jobs” 
and the introduction of labour opportunities negatively affects women’s job prospects. Women 
form the majority of those who are forced, by financial pressures, into precarious labour relations. 
 


